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Protokol



Závěry a shrnutí jsou přehledem výstupů z

participativního osobního workshopu,

kterého se zúčastnila veřejnost z oblasti

centra města v Říčanech. Po představení

cílů setkání, postupu a principů tvorby

strategického plánu účastníci vyjmenovali

rizika a potenciál, který vidí pro budoucnost

Říčan. Facilitátorský tým poté zmíněná

rizika a potenciál seskupil do tematických

okruhů, ze kterých poté účastníci vybrali tři

prioritní rizika a tři prioritní témata pro

potenciál. Účastníci se zároveň vyjádřili, co

pro ně Říčany znamenají. V druhé polovině

setkání proběhla facilitovaná diskuse,

během níž se účastníci dále vyjádřili k

prioritním rizikům a potenciálu a navrhli

případná řešení. Výsledky diskuse a

příspěvků jsou v tomto dokumentu

zaznamenané anonymně. Sebraná data

nelze číst jako konečný, směrodatný návod

pro další postup při tvorbě strategického

plánu. Jde o podpůrné informace, které byly

sebrány ve spolupráci s malým, nikoliv

reprezentativním vzorkem lidí a data tak

mají pouze orientační charakter.



Počet účastníků: 5

Bydliště: Říčany, město

Prostor pro 1-2 fotografie z workshopu 



Co se Vám vybaví, když se řekne Říčany?

● „Zeleň – zelené Říčany“

● „Hlučné město, čím dál tím víc.“

● „Místo, kde chci, aby vše fungovalo, aby se děti mohly vzdělávat.“ 

● „Nejlepší město pro život.“ 

● „Město s rozkopanými chodníky špinavým přístupem na nádraží.“

● „Přípražská obec, s klady i zápory.“

„Špatně zvládnuté parkování.“

● „Marvánek – místo odpočinku a klidu bez asfaltu.“

● „Cyklistika - občané mají více možností. Jízda na kole jako zdravý dopravní prostředek.“ 



Co se Vám vybaví, když se řekne Říčany?

● „Inovativní město – nebojí se přijít s inovativním projektem, i když se nesetká ihned s pochopením.“

● „Chodníky ve špatném stavu. Nikde nejsou v tak hrozném stavu chodníky, a to jezdím po celé ČR. 

● „Špatně zvládnutý vizuální prostor, les různých cedulí, oznámení, například na Marvánku je cedule 

–ptactvo, to bych vážně nevěřila, že to co mi lítá nad hlavou jsou práci, proč to tam musí být 

vystaveno?“ 

● „To je vizuální smog, skládá se z několika faktorů, např, dopravní značky, pak různé druhy 

propagace, to je už ve správě městského úřadu.“



Co se Vám vybaví, když se řekne Říčany?

● Údržba zeleně – náměstí a u lihovaru je to moc hezké, udržované, Ale v jiných lokalitách, třeba 

parčík U lip u gymnázia vypadá otřesně a to je jen jedno z mnoha míst. Město by se mělo víc 

věnovat i odlehlejším lokalitám.“

● Za Marvánkem je vybudován ďolíček na udržování vody - poldr, to byl skvělý nápad, za to město 

chválím, ale pronajatá pole byla udržovaná, teď už nejsou pronajatá, je tam ten poldr a roste tam 

tolik bodláků, že poslední dva roky se to rozšířilo do polí, tak jen aby město nezapomínalo i na 

taková odlehlejší místa s údržbou zeleně.“



Co se Vám vybaví, když se řekne Říčany?

● „Nezastavěná krajina – je tu ještě hodně míst, kde to není zastavěno, remízky, plus další 

zemědělská opatření, např. ochrana malé zvěře a za to musím město pochválit.“ 

● „Klidné Říčany –je to tu klidné, a to mě oslovilo, ale ztratilo to náboj, ty Říčany už to nejsou. Tak, 

aby se to heslo do toho strategického plánu začlenilo, aby se to udrželo a neztratilo.“

● „Je tu rušněji, ano, ale je to daň za to, že se to někam posouvá. Chodníky ve špatném stavu, ale 

dává se to do pořádku.  

● „My jsme tu po generace a vnímáme změnu v posledních letech velice, my to vnímáme dost. „ 

(hlučnost)



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

V čem byste chtěli žít za 15, 20 let? Co by mohlo dál v Říčanech rozvíjet?

● „Říčany zelené a klidné – usilovat abychom si udrželi statut klidného místa k relaxaci. Je tu úžasná 

lokalita sítě stezek na jednom malém území od Marvánku. Je to úžasná plocha pro odpočinek, 

pohyb, ale je tu příroda, a něco takové by mohlo být i směrem na Lipany.  

● Mezi Kolovraty a Říčany stezky - do budoucna tohle realizovat i v jiných částech kolem Říčan, 

úžasná relaxační plocha pro zeleň i pro pohyb.“

„Školství – jsou tu výběrové školy, Lidová škola umění, dvě gymnázia. Možná by mohla být užší 

spolupráce gymnázií s městem.“

● „Chceme, aby město bylo samostatné, aby nepadalo pod Prahu, proto jsme tu také před dvaceti 

lety i přišli.“  

● Posilovat autobusovou dopravu, naučit lidi používat jiný než automobilový způsob přepravy, 

pracovat na tom a dělat dětem osvětu.“



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

V čem byste chtěli žít za 15, 20 let? Co by mohlo dál v Říčanech rozvíjet?

● „Město žije a žije i večer, to je potenciál, nevylidní se večer a to je i díky komunitním, 

volnočasovým a zájmovým aktivitám. To je devíza.“ 

● „Město má vlakové spojení, to je devíza v železniční i autobusové dopravě.“

● Ve školství a kultuře – bude tu stále nárůst dětí, je třeba budovy rozšiřovat, LŠU na Komenského 

náměstí, no doufáme, že tam jednou budeme směřovat.“

● „Centralizované školy jsou taky plus.“

● „Že jsme na vlaku a autobusu je dobré pro žití.“ 

● „Město žije, ale když kvůli hluku nejde otevřít okno, není to dobře, ale čeho je moc, toho je příliš, 

přimlouvám se za klid v centru, když v tom žijete, jen těžce se to dá snést.“ 



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

● V souvislosti s debatou o umístění koupaliště, je tu lokalita bývalé věznice. Patří Ministerstvu 

vnitra, bude tu asi ředitelství, patří to hlavnímu městu, co ten magistrát požádat o využití části 

lokality. Nějaká domluva, je tu velká plochy, co třeba koupaliště, tam by nepřekáželo. Celá ta část by 

se mohla rozvíjet mimo střed města. Propojit jí s cyklostezkou.“ 

● „“Tam k té lokalitě se nedostanete pěšky a co autem.“ (lokalita býv. věznice, dostupnost koupaliště)

● „Ale ano, po cyklostezce ano, ale pak je to po Říčanské, což je překážka, pro ty, co jezdí autem. Ale 

pro cyklisty a pěší je to schůdné  a z vysoké by se dal udělat sofistikovanější přístup.“(lokalita bývalé 

věznice, dostupnost koupaliště)

V čem byste chtěli žít za 15, 20 let? Co by mohlo dál v Říčanech rozvíjet?



Jaký je podle Vás potenciál pro budoucí rozvoj města?

V čem byste chtěli žít za 15, 20 let? Co by mohlo dál v Říčanech rozvíjet?

● „Klíčové je, že Ř jsou město populární, ekonomicky stabilní, poptávané. Takových měst mnoho 

není. Tak to zachovat. „

● „Je to dáno polohou, blízko Praze, ale  jsme tu kvůli klidu, přitom sami vytváříme neklid. Zamyslet 

se nad tím, ano, stanovit limity.“ (klidné město)



Co má podle vás prioritu? Jakým oblastem je třeba se do budoucna především věnovat? 

● „Chodníky, míra klidu ve městě, zeleň a čistota.“

● „Čisto v ulicích, když například čekám návštěvu z jiného města a máme jít na procházku, tak 

uklízím ve své ulici i těch přilehlých, stydím se za ten nepořádek. Třeba na Vánoce je to v 

ulicích jako na Balkáně.“

● „ Je to o lidech, nelze přece hlídat každého Říčaňáka.“

● „Souhlas, úklid funguje, jinak je to o lidech.“

● „Měla jsem nápad, zřídit třeba byt pro někoho, kdo by se staral o pořádek na nádraží, uklízel 

schody, někoho, kdo by byl vděčný za bydlení a pomáhal. Vím, že to patří asi Českým 

drahám, ale…“



Co má podle vás prioritu? Jakým oblastem je třeba se do budoucna především věnovat? 

● „Město zařizuje odvoz odpadků, úklid ulic, to funguje, ale prosila jsem, aby aspoň před 

svátky posílili odvoz…“

● „Není to jen v exponovaných dobách, je to celoroční problém. Je to nekulturní.“(odpadky v 

ulicích)

● „Doprava, životní prostředí, vzdělání.“

● „Zeleň, čistota, vzdělání/kultura.“

● „Tranzitní doprava, informační smog.“ (cedule, značení, bylo by dobré mít na to 

posudek/studii, nevím, jestli to Ř mají)



Jaká jsou podle Vás rizika/překážky pro budoucí rozvoj města?

Co by mohlo ještě bránit dobrému vývoji Říčan?

● „Nekontrolovatelný rozvoj města – Ř jsou samy o sobě fajn, ale toto je negativum.“

● „Doprava – kolem jsou samé sklady, Modletice, všichni si chtějí objednávat a dostávat zboží, bude 

to tu vždycky, a bude to riziko, jak se to bude řešit?“

● „Osobní auta jsou větší, do našich starých ulic velká auta, no nevím…“

● „Je tu rozpor mezi sloganem, že Ř jsou nejlepší, což je lákání nových lidí, ale nejsme Praha. Ř 

usilují o status velkého města, což není potřeba. Mě to tu tak stačí, máme tu koncerty, muzeum, 

kulturu, vše v dosahu. Je třeba vyvážit přísun nových lidí a zachovat tu pohodu.“ (rozvoj města)

● „Doprava způsobená hlavně cestami do/z práce, výstavba na polích není doprovázená řešením 

MHD, do Prahy jde pak jenom autem, víme, že ta doprava vzniká, ale nic s tím neděláme.“



Jaká jsou podle Vás rizika/překážky pro budoucí rozvoj města?

Co by mohlo ještě bránit dobrému vývoji Říčan?

● „Růst Ř je pod kontrolou, ale ne v okolních obcích, takže to je problém, když to srovnám např. s 

Belgií, tam není možné postavit uprostřed pole domy, tím se to vše také zhoršuje.“ 

● „Riziko je růst okolních obcí bez adekvátních možností hromadné dopravy, to by mělo být 

základem. Podpora vlakové dopravy.“

● Ř mohou hrát roli v případě projednávání územních plánů okolních obcí formou připomínek, 

možnost, jak to ovlivnit mají a hlídat dodržování územních plánů.“

● „Nekalé živly – feťáci se vyskytují mezi mladými, jsou určitá místa, ale to řeší Policie. Nezapomínat 

na sociální oblast, aby se rodiny nedostaly na okraj společnosti.“ 

● „Jsou to ale nejen děti ze soc. slabších rodin, ale i ze zabezpečených. Mám dilema, zda udávat, z 

minulosti mám k tomu averzi, ale nechat to být…, jsou to parky uvnitř města.“ (feťáci) 



● „Vzdělání, komunitní vyžití, to vše je zásadní pro pozitivní rozvoj.“

● Vím, že tady byly filmy proti šikaně a fetování, odstrašující příklady. Je škoda, že to už 

dětem nepromítají, tedy nevím, zda všude. Je škoda, že to všude nebylo. To by se mělo 

promítat od šesté do deváté třídy, by to bylo třeba.“

● „Olivova ulice, je dlouhá a pohybují se tu hodně děti. „Chybí přechod na křižovatce s 

Thomayerovou. Pak děti také chodí k vlakovému přechodu, proč přes přechod v Olivově ulici

nevybudovat něco bezpečnějšího než jen závory a přechod. Ty rychlovlaky tu jezdí a ještě 

se to bude zrychlovat.“ 

Co je dle místních zásadní v souvislosti s Říčany? 



● „Jestli se jedná o větší investice, město by nemělo mít otevřený přechod v centru města, i 

když je to asi záležitost Českých drah, musí se s tím počítat. Je nepřijatelné, aby to takto 

zůstalo do budoucna, je to priorita z hlediska bezpečnosti dětí.“ 

● „Hluková zátěž a kvalita ovzduší – jakožto velký dopad dopravy, pokud má město 

zpracovanou demografickou křivku, ví, o rozvoji populace na svém území, a ví, že to bude mít 

vliv na dopravu, takže to propojit, třeba i s informacemi o zdravotním stavu lidí zde.“  

Co je dle místních zásadní v souvislosti s Říčany? 



„Už neposilovat další osvětlování náměstí, centra, budov, apod., je to krásné, ale jak je zimní 

stadion, tak tam je například obrovské osvětlení. V Říčanech už prakticky nejdou vidět na obloze 

žádné hvězdy. Celý svět se od trendu osvětlování odklání, tak proč osvětlovat, má to i zdravotní 

dopad na lidi, zvířata.“ 

Co je pro vás prioritní? 

„Udržitelný rozvoj, zajistit, aby to město zvládlo a krajina to neodnesla.“  

„Doprava.“

Je dle místních zásadní nějaký konkrétní projekt v souvislosti s Říčany? 



info@participationfactory.com

Participation Factory, sro.
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